

بسم الله الرحمن الرحيم

السيد رئيس المؤتمر

السادة والسيدات المؤتمرين

السلام عليكم ورحمة الله

يسرني ان أقدم لكم تحياتي وتحيات منسوبي قطاع البيئة في السودان. وأشكركم على دعوتكم لمشاركتنا في هذا المؤتمر المهم. وأود إحاطتكم بالخطوات التي إتخذها السودان من سنوات مضت في حماية البيئة البحرية وعلى وجه الخصوص محاربة اللدائن البلاستيكية:

1. أنشأت وزارة البيئة في عام 2005 إدارة خاصة بحماية البيئة البحرية في مدينة بورتسودان الساحلية تهتم بتطبيق الإتفاقيات الإقليمية والدولية لحماية البحار.
2. كونت إدارة حماية البيئة البحرية أندية صديقة للبيئة البحرية بالمدارس في مدينة بورتسودان الساحلية للمحافظة على البيئة البحرية والساحلية.
3. في عام 2007 أصدرت حكومة ولاية البحر الأحمر الساحلية أمرا بمنع إستخدام أكياس البلاستيك الخفيفة المتطائرة.
4. في عام 2013 قامت وزارة البيئة عبر إدارة حماية البيئة البحرية وبمساعدة فنية مع الهيئة الإقليمية للمحافظة على بيئة البحر الأحمر وخليج عدن (بيرسقا) بمسح لطول الساحل السوداني (850) كلم لتحديد المناطق المتأثرة بالقمامة البحرية وتم عمل خريطة وخطة للنظافة عبر حملات موسمية.
5. في خلال عام 2014 و 2015 نظمت إدارة حماية البيئة البحرية 3 حملات لنظافة الشواطئ بمعاونة الأندية البيئية في المدارس.
6. في عام 2015 إنضم السودان لإتفاقية المنظمة البحرية الدولية (IMO) لمنع التلوث من السفن (MARPOL-1973) والتي تضم ملحقا كاملا عن النفايات البحرية من السفن بما فيها البلاستيك.
7. في مايو 2017 نفذت وزارة البيئة مؤتمر حماية البيئة البحرية الأول لرفع الوعي لحماية البيئة البحرية والذي تحدد أن يعقد دوريا كل سنتين ببورتسودان الساحلية.
8. الآن تنفذ وزارة البيئة المرحلة النهائية لإنشاء المركز القومي للإستجابة للتلوث بالزيت والمواد الضارة التي تشمل البلاستيك أيضا والذي سيفتتح خلال الأشهر القليلة المقبلة من 2018.

عليه نؤكد لكم وقوفنا ضمن المجتمع الدولي لحملة نظافة البحار وقد بدأنا التنسيق مع فرع النظام البيئي البحري والساحلي باليونيب.

لكم شكري وتقديري.

والسلام عليكم ورحمة الله.

د. عمر مصطفى عبد القادر

وكيل البيئة والموارد الطبيعية والتنمية العمرانية

الخرطوم - السودان

Mr. President of the Conference
Ladies and gentlemen.

It is my pleasure to extend my personal greetings and greetings of the members of the environmental sector in Sudan. Thank you for inviting us to participate in this important conference.

In this regard, I wish to convey to you the firm desire of the Sudan to be part of the Global Clean Seas Campaign. Also, I would like to inform you of the measures taken by Sudan in the recent years to reduce marine plastic debris and protection of the marine environment in particular the fight against marine plastics litter.

1. In 2004, the Ministry of Environment established a special administration for the protection of the marine environment in the coastal city, Port Sudan. It is concerned with the implementation of regional and international conventions for the protection of the sea.
2. In 2005, The Marine Environment Protection Administration (MEPA) established 32 Environmental Clubs in the schools in Port Sudan (Ecosystem Friends).
3. In 2007, the Government of the Red Sea State, which accommodating the whole length of Sudan coast, issued an order prohibiting the use of light plastic bags.
4. In 2013, the Ministry of Environment, through MEPA, and with technical assistance from the Regional Organization for the Conservation of the Environment of the Red Sea and Gulf of Aden (PERSGA), surveyed Sudanese coastline (850 km) to identify areas affected by marine litter. A map and a working plan were made to clean the affected areas through seasonal campaigns.
5. In 2014 and 2015, MEPA organized 3 beach cleaning campaigns with the help of school environmental clubs.
6. In 2015, Sudan ratified the (IMO) International Convention for the Prevention of Marine Pollution from Ships (MARPOL-1973), which includes a complete annex on marine waste from ships, including plastics.
7. In May 2017, the Ministry of Environment organized the first Marine Environment Protection Conference, to raise awareness to protect the marine environment which is scheduled to be held every two years in Port Sudan.
8. The Ministry of Environment is currently implementing the final phase of the establishment of the National Center for Response to Pollution of Oil and Harmful Substances, which also includes plastics. The centre will be opened in the next few months of 2018.

We assure to you that we have stood within the international community for the clean-up of the sea and have begun coordination with the UNEP Marine and Coastal Ecosystem Branch.

Thank you.

Dr. Omer Mustafa Abdel Gadir
Under Secretary,
Ministry of Environment, Natural Resources
and Physical Development.